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МОДИФИЦИРОВАНИЕ ВЫСОКОУГЛЕРОДИСТЫХ 
СПЛАВОВ НА ОСНОВЕ ЖЕЛЕЗА 

С НАНОСТРУКТУРНЫМИ ПРИСАДКАМИ

А.С. РАКОВЕЦ Д.В. КУИС
Н.А. СВИДУНОВИЧ

В статье исследовано влияние комплексного модификатора, содер-
жащего наноуглеродные компоненты, на структурообразование и свой-
ства чугунов. Приведена оценка величины эвтектического зерна и харак-
теристика первичного (предэвтектического) аустенита, а также срав-
нительный анализ микроструктуры и свойств при модифицировании.

Установлено, что разрабатываемые модификаторы за счет непо-
средственного ввода в расплав центров кристаллизации в виде дисперсных 
углеродных частиц позволяют значительно повысить эффект модифици-
рования, увеличить прочностные характеристики и снизить затраты на 
модификаторы благодаря их меньшему расходу.

Ключевые слова: чугун, модификатор, наноуглерод, структура, свой-
ства, эвтектическое зерно.

MODIFICATION OF HIGH CARBON ALLOYS BASED  
ON IRON WITH NANOSTRUCTURAL ADDITIVES 

A.S. RAKOVETS D.V. KUIS
N.A. SVIDUNOVICH

The article studies the influence of a complex modifier containing nanocar-
bon components on the structure formation and properties of cast irons. An es-
timate of the size of eutectic grain and characteristics of primary (pre-eutectic) 
austenite, as well as a comparative analysis of microstructure and properties 
during modification, are given. 

It has been established that developed modifiers due to direct introduction of 
crystallization centers in the form of dispersed carbon particles into melt, can 
significantly increase the effect of modification, enhance the strength character-
istics and reduce the cost of modifiers due to their lower consumption. 

Keywords: cast iron, modifier, nanocarbon, structure, properties, eutectic 
grain. 
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